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SZENTHÁROMSÁG  VASÁRNAPJA         B év                                                   1- 4 oldal 
               
Olv.: Mtörv 4,32-34.39-40 – Róm 8,14-17 – Mt 28,16-20 
Az apostolok küldetése 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Ma hitünk titkát, a Szentháromság titkát ünnepeljük. Egy középkori liturgikus himnuszban 
olvassuk a következő sort: “A magányost a magányos nem vigasztalja.” Ezt a 
Szentháromsággal kapcsolatosan írták le. A magyarázata az, hogy 
  

a Szentháromság titka: 
az egyenlő Személyek közösségéből születő egység. 

 
Már ez is elegendő üzenet, amikor annyi gondunk és bajunk van a kommunikációval, a mi 
emberi kommunikációnkkal. Ez a középkori himnusz  az egyenlők kommunikációját ismeri 
fel és az ebből támadó egységnek örvend.  
 
Most  nézzünk a lelkünkbe és gondolkodjunk el, miképpen kommunikálunk mi egymással. 
Ebből mi születik, egység támad-e, vagy egymás fölé kerekedünk?  
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
A gondolkodó ember számára nagy probléma, mit jelent az Isten monoteizmusa? Mit 
jelenthet az emberiség számára a zsidók egyistenhite? Hogyan jött át ez a hit a 
kereszténységünkbe, amelyben az egy Istent hisszük és imádjuk. Ez a titok, az Isten titka:  

 

Isten három  Személyiségben bontakozik ki a világban  
a mi javunkra, a mi érdekünkben.  

 
Minden egyes ünnepen hangsúlyozhatjuk azt, amit húsvétkor, hogy az egyház húsvéti 
egyház, vagy pünkösdkor, az egyház pünkösdi egyház. A mai ünnepen, az egyház a 
Szentháromság egyháza. Az Isten titkát más és más hangsúllyal jeleníti meg számunkra. 
 
A mai világban számtalanszor találkozunk egy szembesítő kérdéssel. A hitetlen világ 
nekünk szegezi a kérdést: “Mit jelent az Isten monoteizmusa?” Nem véletlenül faggatóznak, 
mert a hitetlen ember számára ez az egy Istenbe vetett hit – természetesen félreértelmezve – 
félelmet gerjeszthet. Ők a monoteizmushoz kapcsolják a monarchiát. Azt sejtik mögötte, 
hogy ez a hatalmas Isten visszaél a hatalmával az emberek kárára. A mostani hírekben ezt 
sokszor hallani: - Mi lesz, ha az egyistenhívők, a zsidók, a mohamedánok és a keresztények 
közösségei egymásra találnak az egyistenhitben? A muszlimoknak van egy egészen sajátos 
politikai megnyilatkozása is, ezért van valami jogos az aggodalmukban. Ha a történelmet 
nézzük, akkor az egyistenhitre hivatkozva voltak visszaélések, amik fenyegetettséget 
jelenthettek sokaknak. 
Választások napjait éli Európa. Újra és újra felmerül a kérés: - Legyen már vége a pártok 
acsarkodásának - mint ahogy hazánkban is. Legyen már végre egységes, a nemzet érdekét 
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képviselő, szolgáló, békítő politizálás. A monarchikus politizálásról van tapasztalatunk. Ez 
igen sokszor erőszakosan, önkényuralmi módszerekkel képes megjelenni. 
 
 Mi értjük-e, mit jelent a monoteizmus?  
 Hogyan jelenik meg a Szentháromságos egy Isten a világunkban,  
 a mi  kereszténységünkben?  
 Képesek vagyunk-e ebben a szellemben élni és ünnepelni? 
 
Testvérek! 
 Az Isten monoteizmusa nem a hatalommal függ össze, hanem a teremtéssel. 
 
 A teremtő Isten szereti a szabadságot. 
 A teremtő Isten szereti a sokféleséget. 
 A teremtő Isten széles világot akar.  
 
Semmi köze sincs azokhoz a gondolatokhoz, amiket az emberek hátsó szándékkal, vagy 
értetlenségből tesznek fel.  
 
 Isten embert teremt szabadon.  
 Isten világot teremt és azt akarja, hogy ez a világ széles legyen. 
 Gondoljunk a madarak csodálatos hangjára, 
 a virágok sokszínűségére, a virágok illatára,  
 a teremtett világ sokféleségére. 
 
 A monoteista Isten megmutatja magát nekünk embereknek! 
 
 
 Emberré lesz, egy közülünk.  
 Kifejezi, hogy Neki mennyire fontos ez a világ 
 és mennyire fontosak vagyunk mi emberek. 
 Közli Magát, mert gazdagítani akar bennünket. 
 
Szó sincs itt a hatalom érvényesítéséről. Szó sincs itt uralkodásról. Hallottuk, akik az Isten 
fiai, azokat az Isten Lelke vezérel. Fiakat akar, úgy akar bennünket szeretni, mint ahogy az 
atya szereti a fiait és azt akarja, hogy ezeket a fiakat az Ő Lelke vezérelje. 
 
A szentmise bevezetőjében szóltam a kommunikációról. Egészen sajátos ez az isteni 
kommunikáció. Isten partnerének tekint bennünket. Nem tesz különbséget ember és ember 
között. Sőt, bennünket egyenrangú partnerének gondol el. Ezért lehet egység Isten és ember 
között. Micsoda különbség van e között az isteni kommunikáció között és ahogy mi 
emberek egymással kommunikálunk. Mi általában valamit akarunk, amikor 
kommunikálunk. Általában a másik fölé akarunk kerekedni. Nem biztos, hogy az 
egyetértésre törekszünk, hanem valamit el akarunk érni. 
Oly ritkán kommunikálunk a másik ember fölfedezéséért, a másik ember értékeinek 
megismeréséért, hogy aztán egyre inkább közösségre lépjünk egymással, egységben 
legyünk egymással. 
 Istentől tanulhatjuk meg, hogy egy olyan kommunikáció,  
 amely egymás felé vezet bennünket, egymással egységet teremt, 
 
 ez csak a szeretetben lehetséges. 
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 Rivalizálásban, hatalomra törekvésben, tolakodásban biztosan nem. 
 
 A monoteista Isten, a Szentháromságos egy Isten Atya, Fiú és Lélek! 
 
 Az Atya  
 a Fiúban megmutatja, mennyire aggódik értünk, 
                                      mennyire fontos Neki a mi életünk. 
 A Lélek által újra meg újra felszólít bennünket, hogy az Ő fiaiként éljünk. 
 Jöjjön létre az egység az Atya és a fiai között az által, hogy  
 első helyre kerül fiai életében az Atya akarata! 
 
Testvérek! 
Erről a titokról van szó, a Szentháromság titkáról. 
Mi értetlenkedünk, hogy tudtak őseink, az egyházatyák, a teológusok vértelen csatákat 
folytatni erről a titokról. Más fogalma volt a zsidóknak az Istenről és egészen másképpen 
gondolkodott Istenről a görög filozófia. A görög filozófia eszmerendszere egészen más volt. 
Ezek csatároztak egymással és el kellett jutni valamilyen fajta egységre. Mi már ezen túl 
vagyunk. De egy biztos,  
 
 Istennek ebből a nagyságából, Istennek ebből a gondoskodó szeretetéből,  
 Istennek ebből a bölcsességéből 
 valamennyit megérthetünk és befogadhatunk  a Szentháromság titkáról. 
 
Egy nagyon kedves legenda foglalkozik ezzel a kérdéssel. Négy rabbiról szól, akiknek 
megadatott az, hogy bekerülhettek a paradicsomba és láthatták az Isten életét. Amikor 
visszajöttek az emberek világába, akkor sajátos következményei lettek ennek a látásnak.  
 
Az egyik rabbi ezentúl semmivel sem törődött, csak evett, ivott. Hamarosan meg  is halt.  
A másik rabbi nem tudott szabadulni attól a csodálatos fénytől, amivel ott találkozott és 
megbolondult.  
A harmadik rabbi állandóan ezzel az élménnyel foglalkozott és elvesztette a hitét.  
A negyedik rabbit külön is említi a legenda.  
Ő a zsidók történetében fontos szereplő, Abi Da rabbi volt. Ő a következőkre jutott. 
Istennek ezt a dicsőséges életét összehasonlítva a mi életünkkel, mi hozzá képest halottak 
vagyunk. Istennek az a gazdasága, amit ott látott, mi ahhoz képest ijesztően szegények 
vagyunk. Az Isten bölcsessége, ami mindent átvilágított, össze sem mérhető a mi 
okosságunkkal.  
 
Arra a következtetésre jutott ez a rabbi, hogy 
 ez a bölcs és hatalmas Isten szeret bennünket. Akkor értékeljük az életet!.  
 Ez a hatalmas Isten hordoz bennünket, akkor örüljünk, hogy az ő kezében lehetünk!  
 Ez a hatalmas Isten bölcs, akkor keressük, hogy miképpen lehetünk az ő gyermekei!  
Erről emberi módon beszélt, abban a tudatban, hogy minden szó kevés mindannak 
átadására, amit ő tapasztalt. 
 
Testvérek!  
 Tisztán és világosan lássuk ezt a  titkot, hogy 
 mit jelent egy Isten és egy Istenben három Személy.  
 Megfejteni nem tudjuk.  
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 A gondolkodók, tudósok és filozófusok vitatkoznak ezen. 
  Egy biztos, az Isten nem hatalmával fordul felénk, hanem önmagát közli.  
 Nem hatalmi Isten, hanem kommunikatív Isten.  
 Minden azért történik, mert minket érdemesnek tart arra,  
 hogy velünk kapcsolatban legyen  
 és megvalósuljon a Vele való egység, az életünk értelme.  
 Ez a világ, amelyben élünk, a kommunikáció világa.  
 Minden kérdés kommunikáció kérdése.   
 Egy eszmefuttatás ezzel kapcsolatosan azt mondja,  
 hogy minden azon áll, vagy bukik,  
 miképpen kommunikálunk és mi a motivációnk.  
 

Próbáljuk elfogadni egymást. 
Próbáljuk egymást értékelni, felfedezni. 

Kérjük Isten segítségét és akkor reményünk lehet abban, 
hogy egymással közösségre jutunk, egymással egységben lehetünk 

és egyre inkább Istennel!  
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